## المستخلص

الحمدشة رب العالمين، وصلى الله وسلم على نبينا محمد وعلى آله وصحبه أجمعين

أمابعد...

موضوع البحث: تناوب الحروف في شروح ديوان الحماسة لأبي تمام (دراسة نظرية تطبيقية).

قمت فيه بدر اسة لموضوع التناوب من خلال طرح المسألة نظرياً والبحث عن تفاصيلها وآراء العلماء فيها، وأوجه الخلاف النحوي فيها، وكان ذلك في الفصل الأول من الرسالة.

بينما شمل الفصل الثاني الجانب التطبيقي من خلال الاستناد على شروح ديوان الحماسة لأبي تمام، وقمت فيه بتفنيد الفصل إلى مباحث ثلاثة تتناول الحروف على أكثر من تقسيم.

وفي الختام حاولت التوصل إلى نتائج لبحثي تثبت مسألة التناوب وتؤيد وجودها في اللغة.

المشرف:

الباحث:

أد/ عبد الله بن عويقل السلمي

أحمد بن محمد بامحرم

## **Abstract**

All praise to almighty Allah. Peace and prayers upon our prophet Mohammad and all his family and companions.

**Research subject**: Rotation of letters in the explanations of the office of enthusiasm to Abu Tammam.

In the first chapter of this research, I examined rotation theoretically, looked into its details and what scholars said about it, and the different syntactic point of views .

While the second chapter was devoted to the applied side of rotation, where I relied on the office of enthusiasm to Abu Tammam. This chapter was divided into three main subjects that deal with the letters in many categories.

Finally, I attempted to reach results that account for the existence of rotation in the Arabic language.

Researcher:

Ahmad Muhmmed
Ba-Muharram

**Supervision of:** 

Professor Dr. Abdullah
Oyigel Al-Solami

